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FACTORS AND PREREQUISITES FOR THE DEVELOPMENT 
OF HEALTH TOURISM IN KAZAKHSTAN

Abstract. This article discusses the problems and prospects for the development of health tourism in 
Kazakhstan.

The following methods were used in research: scientific abstraction, statistics-economical, analysis and 
synthesis.

While doing scientific research, the following results have been obtained: firstly, the necessity and possibilities 
of developing health-promoting types of tourism have been justified; secondly, an analysis of the availability and 
effectiveness of sanatorium-resort organizations has been carried out; thirdly, the prospects for the development of 
health tourism in Kazakhstan were justified.
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In recent years, in Kazakhstan, there is a growing demand for health-improving services. This is due 
to the fact that the population began to take more care o f  their health and appearance, has free more time 
and money, has information about sanatorium-resort organizations not only in their own country, but also 
abroad.

Health tourism involves moving people to an area with favorable climatic resources for treatment, 
rehabilitation programs and preventive actions to maintain vitality.

In a planned economy, in Kazakhstan, the developm ent o f  health tourism  was given special value. So, 
during that period sanatoriums, preventive clinics, rehabilitation centers, and rest homes were built, in 
which, using natural curative factors and in combination with rational nutrition, conducting health- 
improving procedures, the population could receive a certain range o f  sanatorium-resort services, improve 
health and rest.

It should be noted that health tourism is based on balneology, which studies natural curative factors 
and their effects on the hum an body to heal from ailments, preventative treatment, m edical rehabilitation, 
health maintenance, and recovery.

In Soviet times, the state funded R&D in the field o f balneology, issued vouchers to workers. The 
heads o f  the sanatorium organizations were engaged in the reception, accommodation o f  people in need o f 
treatment, and the provision o f  medical and health procedures.

W ith the transition to the m arket economy, sanatorium-resort organizations had to radically change 
the principles and approaches to management, engage in marketing research, learn to position and inform 
consumers about the uniqueness, quality and accessibility o f  the services they offer.

Health and medical tourism is distinct by specific features that should be considered when organizing 
curative tours. To obtain the desired health-improving effect, it is necessary to undergo a treatment, which 
affects the length o f  stay in a particular area. M oreover, for conducting health-improving medical 
procedures, it is recommended to create a certain infrastructure, equip it with advanced m edical facilities, 
pay great attention to staff qualification, and organize balanced nutrition.
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Sanatorium-resort organizations are faced with increased requirements in treatm ent and nutrition. All 
this together affects the pricing policy and the cost o f  offered services. Depending on their financial 
capabilities, lifestyle, consumers choose one or another sanatorium-resort organization.

In the conditions o f  increasing competition, sanatorium-resort organizations seek to create a 
comfortable atmosphere in the premises, develop wellness programs, cover various segments. Along with 
older people in need o f  treatment, young people come to resorts to relieve stress and receive popular spa 
and wellness treatments. The contingent o f  vacationers and people taking wellness procedures has 
changed significantly.

Sanatoria and resorts in Kazakhstan, in due regard o f  the current trend, have significantly expanded 
the range o f  services, installed m odern m edical equipment, offer balneological procedures, m ud therapy, 
therapeutic showers, mineral, turpentine and antler baths, massage, physiotherapy, drinking m ineral water, 
acupuncture, salt mine, phytobar, saunas, laboratory tests, and dietetic nutrition by local organic food. For 
this reason, the num ber o f  vacationers and those treated in local sanatorium-resort organizations is 
increasing.

T able 1 - The number of sanatorium-resort organizations in Kazakhstan in 2014-2018

Types of sanatorium-resort organizations 2014 2015 2016 2017 2018
Sanatoria 66 62 66 65 73
Specialized sanatoria 28 33 33 34 24
Preventative clinics 17 14 14 12 11
Rehabilitations centers 17 15 16 12 18
Other organizations 24 30 25 21 19
Total 152 154 154 144 145
Note: based on the source [1, p.37,38]

Sanatorium-resort organizations are located on the whole territory o f  Kazakhstan and are 
characterized by specific services, depending on the profile o f  the disease. So, in the south o f  the country 
is located the famous "Sary A gash” balneological treatm ent and rehabilitation complex, which has its 
m ineral well and offers not only a wide range o f  wellness programs, but also makes it possible to combine 
treatm ent with a good rest. The Borovoye sanatorium com plex in the northern part o f  the country is 
located in a picturesque place at the foot o f the m agnificent mountains on the shores o f  the lake. Here you 
can cure and carry out a rehabilitation program from diseases o f  cardiovascular, digestive organs, blood 
circulation, locom otor system, respiratory system, gynecological and urological diseases. The unique 
nature o f East Kazakhstan is o f  interest not only to Kazakhstanis, but also to foreigners. On the Alakol 
lake, skin diseases, allergies are successfully treated, strength is restored and, according to vacationers, 
health and well-being are improved. In the Soviet period, cosmonauts underwent rehabilitation here. In 
addition to Alakol, in summer, Kazakhstani people and guests from abroad can relax on the lakes o f 
Balkhash, Shalkar, Zaysan, M arkakol and the Caspian Sea. In our country, the demand for pantotherapy, 
bee treatment, herbal treatment, koumiss treatment, saumal treatm ent or cure with fresh mare's m ilk has 
increased.

According to table 1, it is clear that in 2018 in Kazakhstan, the num ber o f  sanatorium organizations 
am ounted to 145 units, including 73 sanatoria, 24 specialized sanatoria, 11 preventative clinics, 
18 rehabilitation centers, 19 other sanatorium organizations.

Table 2 - Sanatorium-resort organizations of Kazakhstan by a form of property in 2018 (units)

Types of sanatorium-resort 
organizations

Total Including
State Recreation 
Organisations

Private Recreation 
Organisations

Foreign property

Sanatoria 73 6 65 2
Specialized sanatoria 24 23 1 -
Preventative clinics 11 1 8 2
Rehabilitations centers 18 12 6 -
Other organizations 19 8 11 -
Note: based on the source [1,p. 37,381

26



ISSN 2224-5294 2. 2020

Compared to 2014, the following changes are noticeable: the total num ber o f  sanatorium-resort 
organizations decreased by 7 units, including the num ber o f  specialized sanatoria by 4 units, preventative 
clinics by 6 units, and other sanatorium organizations by 5 units respectively. The num ber o f  sanatoria 
during this period increased by 7 units and rehabilitation centers -  by 1 unit.

The data in table 2 show that 89.04 % o f sanatoria; 4.16 % o f specialized sanatoria; 72.73 % o f 
preventative clinics; 33.33 % o f rehabilitation centers and 57.89 % o f  other organizations are privately 
owned.

In state ownership, the num ber o f  sanatoria amounted to 6 units, specialized sanatoria -  23 units, 
preventative clinic -  1 unit, rehabilitation centers -  12 units and other sanatorium-resort organizations - 
8 units. There are 2 sanatoria and 2 preventative clinics which are foreign property.

Table 3 - Key performance indicators of sanatorium organizations of Kazakhstan in 2018

Types of sanatorium-resort 
organizations

Number of units Number of beds 
(places), units

Bed days spent, 
bed day

The number of treated 
(vacationers), people

Sanatoria 73 10033 1676103 190941
Specialized sanatoria 24 2775 828444 14810
Preventative clinics 11 1542 210568 24607
Rehabilitations centers 18 2523 573314 45694
Other organizations 19 3355 346979 23039
Total 145 20228 3635408 299091
Note: based on the source [1,p.37,38,39,401

The total num ber o f  places in 2018 was 20,228 units, including 10,033 places in sanatoria; 
2775 places -  in specialized sanatoria; 1542 places -  in preventative clinics; 2523 places -  in 
rehabilitation centers and 3355 places in other organizations.

In 2018, 1,676,103 bed days were spent in sanatoria, 828,444 bed days in specialized sanatoria, 
210,568 bed days in preventative clinics, 573,314 bed days in rehabilitation centers, and 346,979 bed days 
in other sanatorium-resort organizations. The total num ber o f  bed-days for all types o f  sanatorium-resort 
organizations amounted to 3635408 bed-days.

In 2018, the total num ber o f  vacationers reached 2,99091 people. I f  we consider the types o f 
organization, then 63.84 % o f  the total num ber o f  vacationers underwent treatm ent in sanatoria; 4.95 % -  
in specialized sanatoria; 8.23 % -  in preventative clinics; 15.28 % -  in rehabilitation centers; 7.70 % -  in 
other sanatorium-resort organizations.

In conclusion, it should be noted that the climatic conditions o f  Kazakhstan, the presence o f  unique 
healing mud, mineral springs, beaches, local sightseeing attractions, organic food products form a natural 
resource potential and contribute to the dynamic developm ent o f  health tourism.

The developm ent o f  health tourism  in Kazakhstan will have a m ultiplier effect, which is expressed not 
only in replenishing the revenue side o f  state and local budgets, but also in creating additional jobs, 
increasing employment rate and quality o f  life, reducing mortality and increasing the life expectancy o f 
the local population.
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КАЗАКСТАНДАГЫ ЕМДЕУ-САУЬЩТЫРУ ТУРИЗМ Ш Щ  
ДАМУ ФАКТОРЛАРЫ МЕН ШАРТТАРЫ

Аннотация. Казакстанда соцгы жылдары емдеу-сауыктыру кызметтерше с^раныс артып келедг Б^л 
халыктыц денсаулыгы мен келбетше кeбiрек кещл беле бастаганы, бос уакыты мен акшасы бар, тек ез елiнде 
гана емес, сонымен катар шетелде де санаториялык-курорттык ^йымдар туралы акпаратка ие екенш 
бiлдiредi.
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Денсаулык сактау туризмi адамдарды емдеуге колайлы климаттык ресурстары бар аймакка кeшудi, 
калпына келтiру багдарламаларын жэне eмiршендiктi сактау жeнiндегi алдын-алу шараларын камтиды.

Жоспарлы экономикада Казакстандагы сауыктыру туризмiн дамытуга ерекше мэн б ер тен . Ол кезенде 
санаторий, профилакторий, реабилитациялык орталыктар мен демалыс YЙлерi салынган, онда табиги емдiк 
факторларды пайдалана отырып, тиiмдi тамактанумен, емдеу-сауыктыру процедураларын алумен катар, 
т^ргындар кешендi санаториялык-курорттык кызметтердi ала отырып, денсаулыктарын жаксарткан жэне 
демалган.

Айта кету керек, емдеу-сауыктыру туризмi табиги емдш факторларды жэне олардын адам агзасына 
ауруларды сауыктыру, аурулардын алдын алу, медициналык оналту, денсаулыкты сактау жэне калпына 
келпру Yшiн эсер ететш курортология гылымына негiзделген.

Кенестiк кезенде мемлекет курортология саласындагы гылыми зерттеулердi каржыландырган, енбек- 
шiлерге жолдама берген. Санаториялык-курорттык ^йымдардын басшылары емдеудi м^ктаж еткен 
адамдарды кабылдаумен, орналастырумен, емдш-сауыктыру процедураларын жасаумен айналаскан.

Нарыкка кешуше байланысты санаториялык-курорттык ^йымдарга баскару принциптерi жэне тэсш- 
дерiн тYбегейлi езгертуге, маркетингтiк зерттеулермен айналасуга, тугынушыларга ^сынатын кызметтердiн 
бiрегейлiгi, сапасы жэне кол ж епм дш п туралы акпарат беруге тура келдг

Емдеу-сауыктыру туризмi eзiне тэн арнайы ерекшелiктерiмен сипатталады, оларды емдж турларды 
^йымдастыру кезiнде ескеру кажет. Кажетп емдiк эсерге кол жетшзу Yшiн, белгiлi бiр аймакта болу 
узактыгымен байланысты емдеу курсынан ету керек. Сонымен катар, сауыктыру медициналык 
процедураларды етк1зу Yшiн белгiлi бiр инфрак¥рылымды к¥ру, озык медициналык к¥рал-жабдыктармен 
жарактандыру, персоналдын бiлiктiлiгiн арттыруына кеп кещл аудару, тиiмдi тамактануды ^йымдастыру 
^сынылады.

Санаториялык-курорттык ^йымдарга емдеу, тамактану жeнiнен жогары талап койылады. М^нын 
барлыгы бага саясатына жэне ^сынылатын кызметтердiн к¥нына эсер етедi. Тугынушылар санаториялык- 
курорттык мекеменi eзiнiн каржылык мумшнджтерше, салауатты eмiр салтына байланысты тандайды.

Сез сонында айта кету керек, Казакстаннын табиги-климаттык жагдайлары, бiрегей емдiк балшыктын, 
минералды кeздердiн, жагажайлардын, жергiлiктi кeрiктi жерлердiн, экологиялык таза азык-тулш eнiмдердiн 
бар болуы табиги-ресурстык элеуеттi калыптастырады жэне сауыктыру туризмшщ каркынды дамуына 
ыкпалын тигiзедi.

Казакстанда сауыктыру туризмшщ дамуы мемлекеттiк жэне жергш кп бюджеттердiн кiрiс бeлiгiн 
толыктыруга гана емес, косымша ж^мыс орындарын к¥руга, ж^мыспен камту жэне eмiр CYPУ сапасын 
жогарылатуга, eлiм-жiтiмнiн темендеуше, сондай-ак жергiлiктi т^ргындардын eмiр CYPУ ^зактыгын 
арттыруга да эсерiн ттзед г

Зерттеу жYргiзу кезiнде келесi эдютер пайдаланылган: гылыми абстракция, статистикалык- экономи- 
калык эдiс, анализ жэне синтез.

Fылыми зерттеулердi орындау кезiнде, келеа нэтижелер алынган: бiрiншiден, туризмнiн сауыктыру 
тYрiн дамыту кажеттiгi жэне мYмкiндiгi дэлелделген; ешншвден, санаториялык-курорттык ^йымдардын бар 
болуына жэне ж^мыс iстеу тшмдшпне талдау жYргiзiлген; Yшiншiден, Казакстандагы сауыктыру 
туризмшщ даму перспективалары негiзделген.

Кшт сездер: туризм, денсаулык, емдеу, демалу, кызмет, профилактика, ^йым.
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ФАКТОРЫ И ПРЕДПОСЫЛКИ РАЗВИТИЯ 
ЛЕЧЕБНО-ОЗДОРОВИТЕЛЬНОГО ТУРИЗМА В КАЗАХСТАНЕ

Аннотация. За последние годы в Казахстане растет спрос на лечебно- оздоровительные услуги. Это 
объясняется тем, что население стало проявлять больше заботы о своем самочувствии и внешнем виде, 
имеет свободное время и денежные средства, обладает информацией о санаторно- курортных организациях 
не только в своей стране, но и за рубежом.

Оздоровительный туризм предусматривает перемещение людей в местность, обладающую благо­
приятными природно-климатическими ресурсами для лечения, прохождения реабилитационной программы 
и проведения профилактических мер для поддержания жизненных сил.
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При плановой экономике развитию оздоровительного туризма в Казахстане придавалось особое 
значение. Так, в тот период были построены санатории, профилактории, реабилитационные центры, дома 
отдыха, в которых с использованием природных целебных факторов и в сочетании с рациональным 
питанием, проведением лечебно- оздоровительных процедур население могло получать определённый 
комплекс санаторно-курортных услуг, поправлять здоровье и отдыхать.

Следует отметить, что лечебно-оздоровительный туризм базируется на науке курортологии, изучающей 
природные лечебные факторы и их воздействие на организм человека с целью исцеления от недугов, 
профилактики заболеваний, медицинской реабилитации, сохранения и восстановления здоровья.

В советский период государство финансировало научные исследования в области курортологии, выда­
вало путевки трудящимся. Руководители санаторно-курортных организаций занимались приемом, разме­
щением лиц, нуждающихся в лечении, оказанием лечебно- оздоровительных процедур.

С переходом к рынку санаторно-курортным организациям пришлось коренным образом поменять 
принципы и подходы к управлению, заниматься маркетинговыми исследованиями, научиться позициони­
ровать и информировать потребителей об уникальности, качестве и доступности предлагаемых ими услуг.

Лечебно-оздоровительный туризм отличается специфическими особенностями, которые необходимо 
учесть при организации лечебных туров. Для получения желаемого оздоровительного эффекта необходимо 
пройти курс лечения, что влияет на продолжительность пребывания в той или иной местности. Более того, 
для проведения оздоровительных медицинских процедур рекомендуется создать определенную инфра­
структуру, оснастить передовым медицинским оборудованием, уделить огромное внимание повышению 
квалификации персонала, организовать рациональное питание.

К санаторно-курортным организациям предъявляются повышенные требования в области лечения, 
питания. Все это в совокупности сказывается на ценовой политике и стоимости предлагаемых услуг. 
Потребители в зависимости от своих финансовых возможностей, образа жизни выбирают то или иное 
санаторно-курортное учреждение.

В заключение необходимо отметить, что природно-климатические условия Казахстана, наличие уни­
кальных лечебных грязей, минеральных источников, пляжей, местных достопримечательностей, экологи­
ческих чистых продуктов питания формируют природно-ресурсный потенциал и способствуют динамич­
ному развитию оздоровительного вида туризма.

Развитие оздоровительного туризма в Казахстане даст мультипликативный эффект, который выра­
жается не только в пополнении доходной части государственного и местного бюджетов, но и в создании 
дополнительных рабочих мест, повышении уровня занятости и качества жизни, снижении смертности и 
увеличении продолжительности жизни местного населения.

При проведении исследований использованы следующие методы: научной абстракции, статистико­
экономический, анализа и синтеза.

При выполнении научных исследований получены следующие результаты: во-первых, обоснована 
необходимость и возможности развития оздоровительного вида туризма; во-вторых, проведен анализ 
наличия и эффективности функционирования санаторно-курортных организаций; в-третьих, обоснованы 
перспективы развития оздоровительного туризма в Казахстане.

Ключевые слова: туризм, здоровье, лечение, отдых, услуга, профилактика, организация.
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